
Stanovska organizacija JUU 
Iz društev 

Vabila 
. = JUU — SRESKI DRUŠTVI ZA LA

ŠKI IN LITIJSKI SREZ sporočata članstvu, 
da bo na zborovanju 13. t. m. ob 9. uri v 
Trbovljah predaval tov. E. Vrane, najvidnejši 
naš moderni šolnik in pedagoški pisatelj, k5 

bo obdelal važen tema: Strnjeni pouk (s pri
meri iz prakse). Zanimivo bo tudi situacijsko 
poročilo tov. Kumlja iz Ljubljane. — Zato 
je udeležba stanovska dolžnost. Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BORDESNI BREG bo zborovalo v soboto, 
dne 20. marca ob 9. uri 30 minut, na dekliški 
narodni šoli v Studencih. Dnevni red: 1. Si
tuacijsko poročilo. 2. Dopisi. 3. Predavanja 
tov. Kašpra: Gospodarske in družabne pri
like na Dravskem polju. Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO PTUJ 
bo zborovalo dne 20. marca ob 9. ud v Mla
diki s sledečim sporedom: Situacijsko poroči
lo in odloki, predavanje tov. Vranca: Kom
pleksni pouk s posebnim ozirom na kulturno, 
Br^ialnn in grvžpnHflrsko s t anp n.a,<̂  vasi, pre
davanje tov. Kerblerjeve o Fleretovi čitanki 
in poročilo tov. Debenaka o ekskurziji na Če
škoslovaško. — Ker je 20. III. koncert Glas
bene matice v počastitev spomina učitelja
komponista Emila Adamiča, smo preložili 
zborovanje na ta dan in s tem dali možnost, 
da se ga članstvo v čim večjem številu ude
leži. Pridite vsi, da se tudi pogovorimo o zbo
rovanjih v okolici Ptuja, katera nam naj pri
nesejo v mesecu aprilu in maju razvedrila in 
pravega tovariškega sožitja — Odbor. 

Poročita 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ČRNO

MELJ, METLIKA. Dne 6. februarja t. 1. je 
zborovalo naše društvo v Črnomlju po objav
ljenem dnevnem redu, ki pa se je moral radi 
smrti ge. Schiller st. v toliko spremeniti, da 
je moglo učiteljstvo k pogrebu. Po kratkih 
uvodnih besedah tov. predsednika je povzel 
besedo takoj g. dr. Gogala, ki je absolviral 
svoje predavanje na zadovoljstvo učiteljstva, 
ter žel za to obilo priznanja. 

G. kmet. ref. Ambrož, ki je tokrat prvič 
prišel med nas, je v kratkih in jedrnatih be
sedah podal svoje poglede na stvar, ki jo ima 
izvršiti s pomočjo učiteljstva v Beli Krajini. 
Za njim je podal svoje poročilo tov. predsed
nik, tov. blagajnik pa nas je seznanil s sta
njem naše blagajne, nakar je podal tov. tajnik 
obširen pregled v obliki predavanja o vseh 
naših gospodarskih ustanovah in njih važno
sti za našo organizacijo. Navzočih je bilo 
kljub slabemu vremenu 50 članov, ki so vsi 
z, zanimanjem sledili referatom. 

Sklep: Učiteljski pripravniki, ki žele pre
jemati časopise JUU po znižani naročnini, 
naj vlože na odbor prošnjo z utemeljitvijo. 

Predavanje: Glavni referat je imel naš 
član tov. .Mihelič Ivo, šol. uprav, na Krki pri 
Stični. Prikazal nam je v izčrpnem, živahnem 
poročilu nove disciplinske predpise za uči
teljstvo narodnih šol. S predpisi, ki jih je ne
davno podpisal prosvetni minister g. Štošovič, 
je naša šolska zakonodaja napravila lep ko
rak naprej. Predavatelj je žel za svoja izva
janja pohvalo vseh. 

Slučajnosti: Tov. Acceto spet apelira, naj 
nam oblastva izposlujejo pravico do enkratne 
brezplačne vožnje po naši državi v času veli
kih šol. počitnic. Ta naš predlog je lanska ba
novinska skupščina JUU sprejela v svojo re
solucijo. Za naše članstvo bomo nabavili blo
ke za znižano vstopnino v ljubljansko Narod
no gledališče. Dobivali se bodo pri predsedni
ku v Litiji ali pri blagajniku v Zagorju. 
Jože Župančič, preds. Trošt Franjo, zap. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je zborovalo 13. II. 1937. v Rad
mirju. Navzočih 28 članov: 62 %. 

Tov. predsednik je pozdravil goste, tov. 
Terčaka in predavatelja tov. Stanka Terčaka. 

i Zahvalil se je tov. Spindlerju za njegov na
por v borbi za učiteljsko čast in mu v imenu 
društva čestital k uspehu v zadevi s poslan

'cem Pevcem. 
Tov. tajnica poroča o dopisih. Sklepi: 

1. K dopisu o osnovanju odseka učiteljic je 
zavzelo učiteljstvo sledeče stališče: Tako delo 
smatramo za cepljenje sil tam, kjer bi jih 
bilo treba združiti; zato se članstvo izreka 
proti osnovanju tega odseka. 2. Za »Učit. 
dom« v Mariboru se sklene na predlog tov. 
blagajničarke odkupiti delež za 100 din. 

Tov. predsednik je nato govoril o vzro
kih neuspehov pri praktičnih učiteljskih izpi
tih. Glavni vzrok je v tem, ker praktični izpit 
ne ustreza praktičnemu delu učitelja v šoli 
in izven nje. — Referiral je nadalje o božič
nem sestanku »Učit, pokreta« in pozival k 
pristopu, ker bo imel od tega Koristi naš stan, 
šola in mi sami. — Načel je tudi vprašanje 
brezposelnih učit, abiturientov in pokazal po
razno sliko njihovega položaja in položaja 
naše šole. Dokazal je, da je nastavitev brez
poselnih socialna, a še bolj kulturna potreba. 

K posameznim točkam predsednikovega 
poročila so se sprejeli sledeči sklepi: 

1. Zahtevamo, naj se praktični učit. izpit 
reformira tako, da bo v skladu s šolskim in 
izvenšolskim delom učitelja. Načrt za izpit 
naj bi sestavljali učitelji praktiki. 

2. Postavko za nastavitev novih učiteljev 
bi bilo treba zvišati, da bi bilo možno nasta
viti najpotrebnejše. Sekcija naj apelira na 
vseh 115 dosluženih učitelj v, naj se umaknejo 
in napravijo prostor najbednejšim. Seznam 
najpotrebnejših naj sestavi sekcijski odbor 
brezposelnih abiturientov, ki ima točne po
datke o socialnem stanju brezposelnih tova
rišev. 

3. Na dopis opozicije, v katerem obsoja 
organizačno vodstvo, a brez dokazov, se skle
ne: Zahteva po stvarni kritiki je dobrodošla, 
odklanjamo pa pavšalne obdolžitve. Naš cilj 
je združevanje vseh sil, ne pa njih cepljenje. 

4. Glede nizkih plač drž. uradnikov se 
konstatira: 

a) Uradne statistike dokazujejo, da se je 
od časa, ko so nam bili poslednjič reducirani 
naši službeni prejemki, indeks cen močno po
višal, 

b) Redukcija se je izvršila z motivacijo, 
da se je vse pocenilo, kar pa z ozirom na 
prvo točko te konstatacije ne drži. 

Zato zahtevamo: 
a) Z novim fin. zakonom naj se zvišajo 

uradniški prejemki na višino pred prvo re
dukcijo 1. 1932. ali pa vsaj na onega pred 
zadnjo redukcijo jeseni 1. 1935. 

b) Na podlagi gesla »Za enako delo 
enako plačilo« naj se z istim fin. zakonom 
izenačijo plače poročenih učiteljic in ostalih 
drž. uradnic z drugimi uradniki. 

Nato je predaval tov. Stanko Terčak o 
kompleksnem pouku. Govoril je o pedago
ških temeljih kompleksnega pouka, o vzrokih 
novih idej v naši šoli in pokazal nekaj pri
merov za delovne enote, ki so jih navzoči z 
zanimanjem ogledali. Razvila se je debata, v 
kateri se je postavila zahteva po učiteljski 

Pri slučajnostih pa je bila tov. Primožič 
Pepca izbrana za poverjenico Slov. šol. mati
ce. Prihodnje zborovanje se bo vršilo še me
seca marca, ali pa v začetku aprila! Članarina 
mes. 19 din in 12 din za z učit. poročene uči
teljice! Plačajte redno! 
Ljubic Matko, preds. Vilfan Maks., taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LITIJA 
je zborovalo (60 navzočih) v soboto 13. febr. 
1937. ob 9. uri pri Mikliču v Ljubljani. Pred
sednik tov. Jože Župančič je omenjal, da je 
zbolela tov. tajnica Klovarjeva in ji želi sko
rajšnje okrevanje. Dobrodošlico izreče tov. 
Tomčevi Mariji in tov. Grudnovi Ani. Tov. 
IvančičTravnovi Ivanki čestita k poroki. 
Zbor počasti nato spomin inž. Šukljeta, ki si 
je pridobil z zgraditvijo doma na Polževem 
mnogo zaslug za napredek našega sreza. Nato 
komemoriramo skladatelja Emila Adamiča, ki 
je začel učiteljsko kariero v Toplicah v na
šem srezu. O življenju nedavno umrlega na
šega častnega člana Mihe Debelaka, bivšega 
šol. upravitelja v Šmartnem, je govoril njegov 
naslednik tov. Maks Kovačič. V počastitev 
vseh vzkliknemo »Slava jim!« 

Situacijsko poročilo je podal tov. Adamič 
Arnošt. Pri poročilu o Učiteljski tiskarni sta 
priporočala tudi tov. Kolenc Lojze in Trošt 
Fr., naj se prijavijo novi zadružniki. 

Sklep: Vodstvo UT bomo naprosili, naj 
kredjtira kraj. šol. odborom še, četudi dol
gujejo iz prejšnjih let. 

O ženskem odseku, Domu učiteljic i. dr. 
je poročala tov. Kovic Leopoldina. Na njen 
predlog je bila izvoljena za referentko za žen
ska vprašanja tov. Robida Marija, šol. uprav. 
v Veliki Kostrevnici. Predsednik priporoča 
nato pristop Obmorskemu učiteljskemu domu. 

Živahna razprava se razvije po poročilih 
tov. Amhrožiča Vlada o učiteljskem pokretu. 
V debati podčrtujejo, da naj ne nastajajo 
j»države v državi«. Saj je vprav dolžnost or
ganizacije same, imeti na skrbi zadeve, kakor 
'jih predlagajo »učiteljski pokretniki«. Deba
terji omenjajo, da so svoj čas zelo forsirali 
učiteljsko samoizobraževalno akcijo, nato 
Klub prijateljev vaške kulture, itd. itd. Član
stvo je prezaposleno s službenimi in ostalimi 

jposli. Predsednik vpraša kdo bi se hotel in
tenzivneje baviti z zadevami Učiteljskega po
kkreta. Dvignilo se je troje rok. 

Sklep: Na eno prihodnjih zborovanj bo
mo povabili kakega vodilnega člana U. p. 
Blagajnik tov. Kopriva je med drugim raz
pravljal tudi o podpornih fondih in o pravil
nikih. Predloženi pravilniki so pomanjkljivi. 

Sklep: Za premeščenega člana v drugo 
društvo naj skrbi matični srez. Govorili smo 
o podpornih in ustanovnih članih JUU — iz 
meučiteljskih vrst, a razpravljali bomo še 
drugič. 

stalnosti in zahteva po šolskem časopisu, ki 
bi nadomestoval ali dopolnjeval čitanko. 

Sprejeti so bili še naslednji sklepi: 
1. Ker je zanimanje za knjigo tov. Vran

ca »Strnjeni pouk« med učiteljstvom veliko, 
bomo predlagali SŠM, naj jo izda v korist 
kakšne druge splošno pedagoške knjige. 

2. Pridružujemo se sklepu celjskega učit. 
društva, da bi se občni zbor SŠM vršil letos 
v Celju, da bi se ga moglo udeležiti tudi uči
teljstvo. . 

3. Glede knjig »Mladinske matice« se ne 
strinjamo, da bodo izšle šele jeseni prihod
njega šol. leta, ampak predlagamo, da ostane 
že letos pri prejšnji ureditvi. 

Razdelila so se nato »Pravila JUU« po 
3 din. 

Prihodnje zborovanje bo v Mozirju, kjer 
bomo hospitirali v razredu tov. Predana, ki 
nam bo pokazal primer kompleksnega pouka. 

Predsednik: 
Hudales Oskar. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KOZJE 
je imelo tretje zborovanje dne 6. febr. 1937. 
ob 10. uri v Kozjem, navzočih 31 članov. 

Tov. predsednik pozdravi zbrane, pose
bej pa g. sreskega načelnika dr. Maraža in 
preide na dnevni red. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. 

Prečitajo se važnejši dopisi. 1. fond z« 
podpiranje brezposelnih. 2. Predlog za finan
čni zakon 1937./38. 3. Podporni fond sekcije 
— pravilnik. 4. Pravilnik o podpornem fondu 
JUU. K temu pravilniku predlaga tu Janko 
Prislan, da se pri vsakem zborovanju poroča 
o podelitvi podpor oziroma posojil, kar se 
sprejme z večino glasov. Dalje predlaga, da 
se prispeva za tekoče leto 2 din v sreski pod
porni fond in 1 din v sekcijski podporni fond, 
kar je soglasno sprejeto. 

Tov. Potočnik predlaga, da se denar na
laga v hranilnico učit. konvikta v Ljubljani, 
kar se sprejme. 

Kos predlaga »Ko doseže vsota podpor
nega sklada 10.000 din, se preneha s plačeva
njem podpornega fonda potom sklepa občne
ga zbora. 

Tov. Koželj je referiral o temi: »Novo
dobna šola, vzroki in utemeljitev po zakonu. 
Predavatelj je žel zaslužen aplavz z željo, da 
se kmalu zopet oglasi. 

Tov. V. Zehrer predlaga naslednjo reso
lucijo. Če ni mogoče vsemu drž. uradni
štvu izplačati pravočasno plač, prosimo odlo
čujoče oblasti, da odrejajo tako, da ne bodo 
na plačo čakali vedno le učitelji, ker bi to 
utegnilo vzbuditi med ljudstvom naziranje, 
da je učiteljstvo državno uradništvo slabše 
vrste. Sprejeto soglasno! 

Na prihodnjem zborovanju bo predaval 
tov. Vekoslav Perpar. 
Alb. Čok, preds. Moser Julijana, taj . 

Tajnica: 
J. Golež. 


